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Av GUNNAR BOLSTAD

Thompson er norsk leder i den
delegasjonen som skal forbere
de ministerkonferansen i Lon
don om en uke. Konferansen
skal videreutvikle Montreal
protokollen om ozon-ødeleg
gende stoffer. I sentrum for
forhandlingene star spørsmalet
om økonomisk støtte til u-lan—
dene for å sette dem i stand til
følge Montreal-protokollens
bestemmelser. U-landene er
helt nødt til i ta i bruk
duksjonsteknologi og alternati
ve stoffer dersom ozonlaget
skal berges.

USA har nøkkelen
Det er USA som sitter med
nøkkelen til en løsning. hittil
har USA bastant avvist a ga
inn på en ordning med sakalt
addisjonalitet. det vil si nye og
friske penger som skal overfø
res til u-landene som kompen
sasjon.

For Norge er dette en skuf
felse. fordi man mener at USA
gikk med pa dette kravet under
Bergenskonferansen. Til N&M
Bulletin uttalte imidlertid den
amerikanske delegasjonslede
ren i Bergen at avtaleteksten
var skrevet slik at alle land
kunne lese hva man ønsket inn
i den.

— Jeg hiper pi en løsning.

Tross alt er det snakk om rela
tivt beskjedne midler for de
første tre arene — omlag 250
millioner dollar. Med en rime
lig byrdcfordelingsnøkkel bør
det være mulig å handtere det
te. Den tunge finansieringsde
len kommer først nar man skal
begynne å skifte ut produk
sjonsanlegg. sier Thompson.

India kjører tøft
Det er helt klart at u-landene
ikke kommer til a gi noe ved
dørene under London-konfe
ransen. Etter det N&M Bulle
tin erfarer er det særlig India
som er talerØr for en tøff hold
ning overfor i-landene. Dette
skyldes ikke minst at India er i
ferd med a bli en ledende pro
dusent og eksportør av KFK
gasser og som sadan har klare
Økonomiske interesser i feltet.

— Vi ma huske at ozonlaget
først og fremst er i-landenes
problem. Det er landene lengst
i nord og sør som rammes har
dest. Dersom i-landene ikke
dokumenterer vilje til a støtte
u-landene økonomisk mi, er
det fare for at u-landene ogsa
vil være tilbakeholdende nir
det gjelder arbeidet med en
forpliktende klimakonvensjon.
mener Thompson. 23 av de 54
landene som har ratifisert
Montreal-protokollen. er u
land.

—Dersom det Økonomiske

spørsmalet blir satt pa spissen.
risikerer vi en aksjon for a trek
ke flest mulig u-land ut av
Montreal-protokollen. Det vil i
sa fall være forferdelig kjedelig
med tanke pa kommende kli
maforhandlinger. Disse to glo
bale problemene henger i høy
este grad sammen. Nu gjelder
det a komme i gang. vi har
ingen tid å miste, sier Jan
Thompson.

Enighet om mål
Det hersker relativt stor enig
het om de tekniske delene av
avtalen. Mens Montreal-proto
kollen i dag har en malsetning
om 50 prosents reduksjon av
KFK-gassene innen ar 2000,
tar den nye teksten utgangs
punkt i en fullstendig utfasing
innen ar 2000. I tillegg tar man
sikte pa en betydelig reduksjon
i forbruk og produksjon av ha
loner.

To nye stoffer er ogsa pa vei
inn i avtalen, nemlig karbonte
traklorid og metylkloroform.
Begge disse stoffene benyttes i
dag som løsemidler. I tillegg
skal konferansen ogsa se nær
mere pa HKFK — erstatnings
stoffene for KFK. Man regner
nu med at dette er overgangs
stoffer mens man venter pa nye
stoffer som hverken skader
ozonlagct eller har drivhusef
fekt av betydning.
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Hold pusten:
Nå gjør vi noe med været!
Jeg håper arbeidet med å skjerpe Montreal-protokollen vil føre fram. Dersom
u-landene skulle trekke seg ut fordi i-landene ikke vil gi nødvendig bistand, vil
dette kunne få alvorlige følger også for arbeidet med en klimakonvensjon, sier
ekspedisjonssjef Jan Thompson i Miljøverndepartementets internasjonale
avdeling.
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Landsmøtet delte seg i fire
kommisjoner som drøftet disse
emnene. — Konklusjoncnc viste
at Naturvernforbundet nà har
et godt grunnlag for en ikke
bare økologisk. men ogsi en
økonomisk helhetstenkning,
sier fagsjef Tore Killingland. —I
1990-arene vil mye argurnenta
sjonen sta om økonomiske vir
kemidler, og da gjelder det à
være godt skodd i debattene.

Miljøheimevernet
Patroppende generalsekretær
Dag Hareide høstet stor aner
kjennelse for sine tanker om
den folkelige deltakelsen i
1990-arenes miljøvernarheid.
Hareide tok til orde for oppret
telsen av et miljøheimevern. et
tilbud til dem som ønsker a bi
dra aktivt til en løsning pa mil
jøproblemene. 1-lariede sa for
seg en ordning der folk blir
innkalt til hade rekruttskole og
repetisjonsøvelser, og han lov
te en utvikling der politikk og
kultur skulle ga hand i hand.

Mange reagerte pa den mili
tære sprakhruken som I lareide
benyttet, men de fleste var li
keel positive til innholdet i
ideen. Utover høsten skal pro
sjektet utvikles i en organisa
sjonsmessig prosess.

Hareide fikk ogsa gjennom
slag for a gjøre 1991 til lokal
lagenes ar. Gjennom en skik
kelig satsing skal arbeidet pa
grasrotplan styrkes og tanken
er å legge 80 nye lokallag til de
omlag 150 forbundet allerede
har rundt i landet.

Penger og struktur
Store deler av landsmøtet gik.
med til a løse opp i problemene
omkring organisasjonens struk
tur og økonomi. Etter en heller
mager økonomisk periode er
forbundets Økonomi mi i ba
lanse. Imidlertid hersket det
uenighet om hvordan midler
skulle fordeles mellom sen
tral-. flkes- og lokalledd.

Landsmøtet vedtok at kon

tingentpengene skulle tordeles
likt mellom sentralledd og fyl
kesledd og at lokallag skulle fa
sine bevilgninger fra fylkesla
gene.

Den naværende ordningen
med et landsstyre og et styreut
valg skal i 1991 avløses av et
sentralstyre bestaende av 5-7
personer og et landsstyre som
bestar av representanter i
alle fylkeslagene.

Styret
Etter arets landsmøte hestar
Naturvernforbundets styre av
følgende personer: Ragnar Vik
(leder - Oslo), Karen Johanne
Baalsrud (nestleder - Horcla
land). Torbjorn Paule (Buske
rud), Eirik Werner (Oslo). An
ne Ulvik (Hedmark). Odd
Arild Bugge (Møre og Roms
dal), Terje øiesvold (Nord
land), Anny Eriksen (Troms)
og Ashild Egerdal (sekretaria
tet). Stein Malkenes (Sogn og
Fjordane), Ellen-Birgitte Strø
mø (Oppland) og Sjur Stokke
(Telemark) er varamedlem
mer. De tre førstnevnte utgjør
styreutvalget.

Av LILLY NÆSS

Sprayen som Panvulk A/S har
solgt er kalt CRC electronic
cleaner, og brukes for rense
elektronisk utstyr. Den har
blant annet vært solgt p0 ben
‘nstasjoner og av en større

irsk jernvarekjedc. Spra
boksene inneholder hundre
prosent av det ozon-nedbryten
de stoffet KFK. og er forbudt a
importere til Norge.

Nu har SFT pølagt firmaet à
kalle samtlige bokser tilbake
fra forhandlere og distributØrer
og vurderer ø politianmelde fir
maet nar alle sakspapirene lig
ger pa bordet.

— Videresalg og markedsfø
ring av denne sprayen til vanlig

Av ANDERS GJESVIK

1-lalon og KFK skader ozon
laget og bidrar til drivhuseffek
ten. I Norge slipper vi arlig ut
1000 tonn KFK. og halon til
svarende 800 tonn KFK i for
hold til skade p0 ozonlagct.

Brannsiukning
SF1 gar inn for å forby bruk av
halon p0 en rekke omrader, og
satser pa at forbudet blir ved
tatt vOren 1991. Halon vil bare
være tillatt til essensiell bruk.

forbruker er klart ulovlig, og er
et grovt brudd p0 vilkarene im
portøren har Litt, sier seksjons
sjef Erik Høygaard i SFT.

Ring senere
— Jeg klarer ikke å gi korrekte
opplysninger før pa mandag.
da kommer han som har hatt
med dette ui gjøre, sier adm.
dir. Rolf Birkeland i Panvulk
A/S til Natur & Miljø Bulletin.

— Betyr det at du ikke har
visst om at dere har solgt for
budte spraybokser med KFK
gass?

— Jo da, men dette er noe

som vi har brevvekslet med
SFT om i to ar. sier Birkeland.

— Og likevel sa har dere fort
satt salget. selv om dere visste
det var ulovlig?

og kravene vil være strenge.
SFT Ønsker a redusere antallet
dispensasjoner fra forbudet
ved 0 bidra til a utvikle alterna—
tiver.

60 prosent av halonbruken i
Norge er knyttet til brannsluk
ningsapparater for skip og ol
jeplattformer. SF1 deltar sam
men med sjøforsvaret og flere
andre i et prosjekt for a utvikle
et syntetisk proteinskum. som
kan erstatte halonen i brann
slukningsapparatene. Skum
met blir prøvd ut i høst. Hvis
det er effektivt, kan store deler
av halonen bli erstattet.

— Vi har tidligere hatt dis
pensasjon p0 0 selge disse bok-
sene...

— Men det gjaldt jo bare for
et lite antall bokser til bruk i
bedrifter med stor brann- og
eksplosjonsfare’?

— Ring tilbake pa mandag.
da kan jeg gi korrekte opplvs
finger, sier Birkeland.

— Betyr det at du som admi
nistrerende direktør ikke vet
hva som foregor i firmaet ditt?

— Jeg har bare ikke noe 0 si
mi. bortsett fra at vi stopper
salget. Vi har ingenting igjen
pa lager. og det vil bli byttet
om pa de boksene som er
igjen. Fabrikken har mi greid 0

finne fram til et erstatnings
stoff. Men ring igjen pa man
dag...

Rensemaskin
Fra arsskiftet blir det trolig
vedtatt et totalforbud mot
KFK. og ogsa her prøver SFT 0

redusere antallet clispensasjo
ner ved a utvikle alternativer. I
dag blir KFK (freon) brukt til a
rense elektronikk. SF1 stotter
utviklingen av en rensemaskin
som er basert pa alkohol. En
prototyp p0 rensemaskinen blir
utviklet og utprøvd i løpet av
høsten.

Ny stasjon på
Svalbard
En ny luftmålestasjon åpner
onsdag 20. juni i Ny Ålesund
på Svalbard. Stasjonen som
koster omlag 12 milloner
kroner skal drives av Norsk
Polarinstitutt i samarbeid med
Norsk Institutt for luft-
forskning (NILU). Og gudmor
for anledningen er miljøvern
minister Kristin Hule Valla.

Meningen mcd denne stasjo
nen er å mole langtransportert
forurensing og a registrere og
overvake klimaproblemene.
Atmosfæriske forhold gjør
Svalbard spesielt egnet for u
male langtransportert luftfor
urensing — bade sur nedbør,
tungmetaller og klororganiske
forbindelser.

Stasjonen som har et drifts
budsjett pa 1,4 millioner, er
bygd 450 meter over havet.
Hensikten mcd det er a unnga
forurensingen fra bakken. Sta
sjonen er open bade for inter
nasjonale og nasjonale forsk
ningsinstitusjoner.

Nye
forskrifter
SFT ønsker å holde
oljeoperatørene strengere i
ørene. I løpet av sommeren
sender nemlig SFT i
samarbeid med Olje-
direktoratet ut et forslag på
høring som gjelder strengere
krav til beredskap for
oljeoperatørene.

Forslaget gjelder strengere
krav til organisering. systemer
og dokumentasjon av best mu
lig beredskapsutstyr. Det inne
bærer at det blir stilt krav til
operatørene at de til enhver tid
skal ha det best mulige bered
skap.sutstyr som er p0 marke
det. I de nye planlagte forskrif
tene blir det lagt vekt pa at
mennesker, miljø og økono
miske verdier skal inngo i en
hclthetlig beredskapsplan. Og
hvis SFT far det som de vil, vil
dc nye kravene gjelde fra første
januar neste Or.
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landsmøte
Naturvernforbundets landsmøte i Fredrikstad 8. -9.
juni la grunnlaget for en helhetlig virksomhetsplan
som vil tlaiine plattformen for arbeidet i 1990-årene.
Under landsmøtet ble det diskutert strategier for
arbeidet med energi, industri, naturarv og folkelig
deltakelse.

Panvulk A/S:
Knepet som miljösvin
Kjekt og greit har firmaet Panvulk AIS solgt spraybokscr over hele landet med
KFK-gass. Nå har SFT stemplet firmaet som miljøsvin:
— Forbud med øyeblikkelig virkning, lyder dommen fra SFT.

Av (;UNNAR BOLSTAD

Hold oss ikke for
narr!
Papirlageret til Jahr-gruppen i Oslo brant ned i
forrige uke, uten at det hjalp synderlig på et
bokstavelig talt voksende problem: Fjellkjeden av
returpapir som bygger seg opp over hele landet.

Innsamling



EL-bil
iOL
— Prosjekt Miljovennlig OL-94
vil at Lillehammer skal bli en
foregangsby for bruk av el-
biler, uttaler projektleder
Olav Myrholt.

— Det hør bli serieproduksjon
av el-biler fra 1993. og vi ser
det som naturlig at drosjer. fir
mahiler og LOOCs bilpark be
står av elektrisk drevne biler.
Under innkjøringsfasen til OL i
1994 vil mail bade få testet bile
ne grundig. utbygd et nett av
oppladningsstasjoner og bi
dratt til a bekjempe luftfor
urensingen i Lillehammer-om
rådet, som til tider er like ille
som i oslos hovedgater.

Videre påpeker Myrholt at
ved a gjennomføre et konsen
trert prøveprogram i OL-byen,
kan el-bilen fa en pangstart i
Norge, og det vil være vanske
lig å ignorere fordelene ved el-
biler.

Flere viktige komponenter
til el-biler lages i Norge. Seric.
produksjonen av el-biler skjer
gjennom samarbeid mellom
VW og Audi i Europa. I USA
er det Ford som star for utvik
ling av el-biler og kommende
serieproduksjon.

Støv på Lilleby
Statens forurensningstilsyn har
pålagt Lilleby Smelteverker å
føre en kontinuerlig
overvakning av støvutsli ppcnc
fra bedriften.

Flere av naboene til bedriften
har klaget over plagsomt støv
nedfall. Lillebuy Smelteverker
innrømmer at utslippene er for
store. fordi filtrene ikke er et
fektive nok. SFT mener at be
driften har brutt konsesjonsbe
stemmelsene. og har pålagt
skjerpet overvakning av utslip
pene. Bedriften må installere
kontinuerlig optisk maleutstyr
for registrering av støvkonsen
trasjonen fra skorsteinene. slik
at alle overskridelser av ut-

slippsgrensene automatisk blir
registrert.

Av LILLY NIESS

— Dette er mer eller mindre en
forglemmelse fra laboratoriet
vart og vi tar det veldig alvor
lig, sier Edvina Railer — en av
Body Shops tre direktører —

når hun blir konfrontert med
Naturvernforbundets funn.
Funnet ble gjort i forbindelse
mccl Naturvernforbundets
klorkampanje, og viste altså at
Body Shop benyttet seg av
PVC i lokket pa emballasjen
på en av kremene.

Egen miljøvernavdeling
PVC er i dag det mest anvend

En undersøkelse blant tre til
feldig utvalgte dagligvarekje
der i Oslo-omradet. (‘entra
Mat med seks butikker, PM
butikker med tre butikker og
Threc Stars med fire hutikker.
viser at det er så som sa med
miljpbevisstheten blant mar
keds- og innkjøpsjefene i disse
hutikkene. l3lant annet viser
det seg at dagligvarekjedene
frenKleles selger smør- og mar
garin i «PVC-begre». En av år
sakene til det er at de verken
har vært klar over at det er
PVC i plastemballasjen, eller
at det er mulig å erstatte denne
plasten med papir.

te plastmaterialct. men er ogsa
svært miljøskadclig. Imidlertid
finnes det en rekke alternati
ver. Det skulle man ogsa tro at
den internasjonale Body Shop
kjeden var klar over, siden de
legger så stor vekt på imagen
som miljøvennlige og i tillegg
opererer med en egen miljø
vernavdeling. Denne avdeling
en satte i fjor i gang en aksjon
for å granske hele Body Shops
«rniljøimage» på nytt. Bruken
av emballasjen inngikk også
som en naturlig del av grans
kingen.

Svart på hvitt
Naturvernforbundets funn re-

— Vet ikke
Vi kjøper fra leverandørene

og vet ikke alltid hva de bruker
som emballasje. Det star jo
ikke alltid pa den heller. Vi har
ikke vært klar over at papir er
mer miljøvennlig. Men det er
er ikke så rart. Det finnes jo
bare en margarinfabri kk å
handle med og nar det gjelder
smør sa er jo Norske Meierier i
en monopolsituasjon. sier
Bjørn Hansen. innkjøps- og
markedssjet i dagligvarekjeden
Centra Mat. Han understreker
at de helst vil ha miljøvennlige
varer og mener at PVC-fri cm
hallasje pa smør er noe som eg
ner seg å ta opp gjennom Dag
ligvareforhundet.

Rundspørringen viser ogsa

sulterte imidlertid i en hektisk
telefaksvirksomhet mellom di
rektør Edvina Railer, leveran
dør og laboratorium og kon
kluderte med at Body Shop
neppe var blitt lurt av leveran
døren. I telefaksen derfra star
det svart på hvitt at stoffet
PVDC er brukt. PVCD er en
annen PVC-type.

— Dette er en forglemmelsr
fra oss. Vi kommer nå til å g
gjennom all vår emhallasje og
skrive til leverandøren at vi i
andre sammenhenger er gått
helt bort fra PVC. Vi skal ikke
ha PVC i våre produkter, sier
en bekymret Edvina Railer til
Natur & Miljø Bulletin.

at dagligvarekjedene bare er
miljøhevisste i den grad de blir
tilbudt miljøvennlige produk
ter fra produsentene. Ingen av
dem har noen spesiell miljø
profil. Markeds- og innkjøps
sjefene mener det er leveran
dører og produsenter som ma
gå i bresjen. De hadde heller
ikke merket noe spesielt press
fra forbrukerne, bortsett fra i
de tre PM-hutikkene som lig
ger på henholdsvis Blindern og
i studentbyene.

Ikke tenkt på
— Studentene er opptatt av mil
jøvennlige varer og spør etter
dem, så det er interessant. Men
vi har ikke tenkt så mye på det,
sier daglig leder Per Nagel i
PM-hutikkene.

Av GUNNAR BOLSTAD

Det skal særlig være økonome
ne i skattcøkonomisk avdeling
som er skeptiske til rniljøavgif
ter. De mener at miljØavgifter
vil være en risikabel faktor i
budsjettarbeidet, ikke minst
fordi man risikerer at de fak
tisk virker i tråd med hensik
ten.

Ekspedisjonssjef Halvard

Veidirektoratet vakte oppsikt
nylig med en nedskriving av
vekstprognosene. Mens man
tidligere har operert med en
vekst i blltrafikken på 40 pro
sent, mener man nå at veksten
bare blir 20 prosent fram til år
2000. Årsaken er innføring av
miljøavgifter, men hvilke mil

ivgifter. I Veidirektoratet
innrømmer man åpent at man
har gjettet på en bensinprisøk
ning på 2,5 prosent i året — det

Renholdsverket i Oslo foreslo
nylig å innføre miljøavgifter for
å dekke inn de økte utgiftene
de har på innlevering av spesi
alavfall. — Årsaken er svikten
de inntekter pâ industriavfall
på Grønmo fyllplass. Faktum
er at industriavfallet subsidier

Borgenvik i skatteøkonomisk
avdeling hevder imidlertid at
fagøkonomene i departemen
tet stort sett er enige om fram-
driften: — Det er klart at mil
jøavgifter vil inngå som en vik
tig del av neste års stats-
budsjett. Vi utreder nå mulige
tiltak for å motvirke de eventu
elt uheldige konsekvensene
miljøavgiftene vil gi. Den øko
nomiske viten om virkningene

vil si åtte 1990-kroner i år 2000.
I Samferdselsdepartementet

sitter andre planleggere og ri
vei seg i håret. Prosjektgruppa
for transportplanleggingen i de
ti største byområdene har bedt
byene om å planlegge et mil
jøalternativ ut fra en hensinpris
på 10-11 1990-kroner i år 2000.
—Vi bruker SIMEN-rapportens
tall, men det ligger ingen klare
politiske signaler bak disse for
utsetningene, sier Tom Rådahl

te det private forbrukeravfallet
som innleveres ved miljøstasjo
nene i Oslo.

“ Renholdsverket blander kor
tene når de nå vil kompensere
inntektstapet med en «miljøav
gift». MiljØavgifter skal stimu
lere til miljøvennlig handling,

av miljøavgifter er begrenset
og vi må ta hensyn til dette hva
angår tempoet i prosessen.

— Det knytter seg en viss risi
ko til innføringen av miljøav
gifter. Vi har ansvaret for å til
rettelegge hele skattepolitik
ken. og er nødt til å ta hensyn
til faktorer som inntektsopp
gjør og andre former for be
skatning.

i Samferdselsdepartementet.
— Veidirektoratets prisforut

setning er altfor lav, sier sam
ferdselskonsulent Thomas
Martinsen i Naturvernforbun
det. — Malet mo være en ned
gang i biltrafikken. og da m
det skarpere lut til. Naturvern-
forbundet har tidligere fore
slott en øyeblikkelig økning i
bensinavgiften på to kroner,
som vil føre til en nedgang i
trafikken på sju prosent.

men dette virker mot sin hen
sikt, sier Killingland. som me
ner at Renholdsverket har be
gått en taktisk tabbe ved å snu
hele miljøavgiftsbegrepet på
hodet.

Nymamii
Miljødep.
Den politiske ledelsen i
Miljøverndepartementct har
opplevd omveitninger. Ut går
statssekretær Steinar Ness og
inn kommer lege Per Kristian
Skuldherg fra Spydeberg.

Av LILLY NÆSS

Steinar Ness har i de siste tre
ukene vært sykemeldt. Kilder
som Natur & Miljø har vart i
kontakt med karakteriserer
Ness som svært ansvarshevisst
og grundig. Arbeidspresset
skal også ha vært stort, slik at
han av helsemessige grunner
skal ha følt behov for avløs
ning. Stortinget blir trolig hans
framtidige arbeidsplass.

Hans avløser, Per Skuldberg
fra Spydeberg i Østfold. blir
sagt å være faglig godt skodd.
Han har tidligere vært person
lig sekretær for Rakel Surlien i
den siste Willoch-regjeringen.
Flan har også sittet i det stat
lige kulturminnerådet. Skuld
berg sitter i Senterpartiets mil
jøpolitiske utvalg, og er aktiv
politisk både sentralt og lokalt.

Av yrke er han allmcnnprak
tiserende lege - et yrke som
han utøver i Askim. Gårdsbruk
skal han også ha. Sa dermed
skulle han og Kristin Hille Val
la ha litt av hvert å snakke om.

EFs energi-
forbruk øker
EF-landenes energiforbruk
økte med 1,9 prosent i 1989.

EFs egen energiproduksjon
gikk ned med 2,3 prosent.
mens importen økte med 7.9
prosent.



Av LILLY NÆSS

I forurensingslovens paragraf
33 heter det at myndighetene
kan palegge industri å legge om
produksjonen i mer miljØvenn
lig retning. Hittil er denne lo
ven blitt lite brukt. Na vurde
rer imidlertid Miljøverndcpar
tementet å ta den i bruk.

— Enkelte bedrifter kan bli
alngt å slarte opp en slik pa

irmaskin. eller ti gjenvinne sitt
eget papir. sier Fisknes til Na
tur & Miljø Bulletin. Hun un
derstreker imidlertid at konse
kvensene først ma utredes fØr
et slikt skritt kan ta s.
Ogsa fra politisk ledelse anty
der man en slik mulighet, selv
om signalene her er svakere
enn fra avdelingen.

— Vi har antydet tidligere at
vi kan tenke oss a bruke for-

Regjeringen har sagt at Norge
skal stille stØrre krav til miljøet
enn EF. Men det motsatte
skjer med en vare viktigste mil
jøfaktorer. drikkevannet. EF
setter maksimumsgrenser for
de fleste helsefarlige stoffer i
drikkevannet. mens Norge i
mange tilfeller bare gir veile
dende normer. Norske myn
digheter godtar også større
mengder av flere miljøgifter i
drikkevannet enn EF gjør.
Norge har begrunnet unntaket
fra EFs drikkevannsregler med

urensingslovens para6raf 33
overfor større avfallsprodusen
ter, ja, men vi har ikke sett på
noen konkrete bedrifter ennå.
Vi har heller ingen konkrete
planer, sier Marit Arnstad.
miljØvcrnministerens personli
ge sekretær.

Maktcsløst

Problemet er at Miljøvernde
p:Irtementet i realiteten star
helt makteslost. Innsamlet pa
pir bare hoper seg opp og Ingen
bedrifter kan ta seg av det.
Samtidig dumper amerikanske
myndigheter statssuhsidiert re
turpapir pa det europeiske
markedet til langt lavere priser
enn det Norge og andre land
opererer med. Selv om dette er
et forhold som kunne vært eg
net til a ta opp i GATT, har
ikke den politiske ledelse vur
dert å ta dette °PP i dette egne-

at det ikke er aktuelt og eks
portere norsk drikkevann til
EF.

— Mangelen pa kontroll gjør
at flere norske vannverk har
darligere vannkvalitet enn
kontinentet. Motstanden mot
EFs drikkevannsregler tyder
på at norske myndigheter i ste
det for å kontollere vannet vil
fortsette å klore vannet slik
som de gjør i dag. Denne klo
ringen er generelt kreftfrarn
kallende, sier Naturvernfor
hundets konsulent Helene
Bank, som nylig har gjennom
ført en større undersøkelse av
kvaliteten ved norske vann-
verk.

de forum.
— Men det kan være en mu

lighet. sier personlig sekretær
Marit Arnstad. Departementet
kan heller ikke støtte eventuel
le bedrifter som ønsker å starte
opp slik gjenvinning.

— Selv om departementet har
penger vil det ikke være nok til
en støtte i hundre millioners
klassen, sier personlig sekretær
Marit Arnstad med klar adres
se til Follum Fabrikker.

— Vart problem er hva vi kan
gjøre. Og dette problemet har
vi hatt en fire—jern år. Vi prø
ver å skynde pa. men vi har
ikke gjort noe konkret i for
hold til industrien. Hvis det of
fentlige skal gå inn og gjøre
noe, matte det være i form av
en egen behandling i Stortin
get. Og det fins det ingen poli
tiske signaler pa. sier seksjons
leder Fisknes.

Dyrt

Byrasjef Torhjørn Norendal
ved EF/EFTA-seksjonen i
Utenriksdepartementet sier at
Norge ikke vil klare en umid
delbar tilpasning til EF’s drik
kevannsregler.

— Det vil kreve en total opp-
justering av norske vannverk og
sterkere offentlig kontroll av
drikkevannet. Gjennomførin
gen av dette blir et kostnads
spørsmål. En arbeidsgruppe ut
reder na kostnadene. og de vil
helt sikkert bli svært høye. I alle
tilfelle vil Norge måtte be om
enten unntak eller utsettelse for
å gjennomføre EFs drikke
vannsregler, sier Norendal.
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Miljødep. helt makteslost?
— Vi vurderer å ta i bruk forurensingslovens paragraf 33. Slik kommenterer

seksjonsleder Bodhild Fisknes i Miljøverndepartementets forbrukersekjon

problemet med å få papirindustrien til å satse på returpapir. I realiteten er

Miljøverndepartementet ganske maktesløst.
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Drikkevann:
Norge trosser EF-standard
Norge har satt opp drikkcvannsreglene på listen over unntak til EF
‘rhandlingene. EF har langt strengere regler enn Norge, og en overgang til EF

ieglene vil kreve en svært kostbar opprustning av norske vannverk. Det er uklart

om Norge har trukket unntaket i siste øyeblikk.

Av ANDERS GJESVIK
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Bade i Miljøverndepartemen
tet og andre steder begynner
mi ideen ti bre seg om et system
der nasjonene seg i mellom kan
selge og bytte utslippskvoter pa
drivhusgasser. Tanken bak en

(lik
ordning er at nordiske og

idre land skal bidra til ti redu
sere utslippene av drivhusgas
ser. Men fordi hver krone som
satses i Norden gir mye mindre
uttelling enn for eksempel i Po
len. kan de nordiske land opp
ille sine forpliktelser ved ti
kjøpe kvoter i Polen.

Norsk næringsliv kan altsa
slippe a redusere sine utslipp
og dermed unnga miljøinveste
ringer i milliardklassen. I USA
foregar allerede slik handel av
kvoter mellom de ulike state
ne. I Norge inngar slike kvote-
ordninger som en del av Kli
mautredningen.

Ikke avvisende
— Vi er skeptiske til ideen, men
ikke avvisende, sier Tore Kil

land, Naturvernforhundets
tagsjef. Han mener at ECON
rapporten har rett i at ordnin
gen fungerer bra i USA. men
at det er en lang vei ti ga til Eu
ropa eventuelt har samme
sovernasjonale» struktur. Han
mener ogsa at overnasjonalise
ring kan føre til at de enkelte
lands padriverrolle kan bli
svekket. At de i praksis kan
skjøpe» seg fri.

— Det kan bety at man i øst
Europa velger a satse pa gam
mel teknologi for ti rense opp. i
stedet for a forandre miljopro
sessene og industristrukturen i
mer miljovennlig retning. for
klarer han. Killingland mener
ogsa at det virker som om deler
av industrien er .‘engstelig» tor
at østeuropeisk industri mi skal
vokse seg toppmoderne og

konkurransedyktig.
— Det kan neslen virke som

om det er bedre for industrien
a motvirke en slik utvikling.
ved ti investere i renseanlegg
pa allerede eksisterende indu
stri. mener han. A bruke de
samme pengene pa store for
bedringer i andre land, i stedet
for å bruke penger pa forholds
vis sma forbed
ringer i Norge er
bra. mener Kil
lingland. men
han spør seg om
hvem som skal
bestemme stør
rclsene pa ut
slippskvotene.

Viktige
argumenter
— Det blir neppe
miljøvernerne.
og ut fra det vi
kjenner ti] fra
myndighetene.
vil de trolig legge
seg pa for høye
utslippskvoter.

Pa tross iv at
disse innvendin
gene kan irke
noe negative, er
de viktige argu
menter for ti

klargjøre hvordan vi interna
sjonalt kan Ei til et forplikten
de system for nettopp a reduse
re drivhuseffekten. sier Killing
land. I den sammenheng har
han mest tro pa en avtale mel
lom to enkeltland. for eksem
pel en ‘sfadderordning’. mellom
enkeitland i Norden og øst-
Europa.

Gass til
Øst-Europa
Gass brukt til å erstatte
tilsvarende energimengde med
brunkull i øst-Europa, gir
store miljøgevinstcr for Norge.
Bade svovel- og nitrogen
nedfallet reduseres markant.

Av ANDERS GJESVIK

Miljoverndepartementet har
beregnet hvor store miljøgevin
ster Norge tar av ti erstatte
brunkullet i øst-Europa med
gass. Hvis 10 milliarder kubikk
meter gass erstatter brunkull i
DDR og Polen, reduseres det
norske nedfallet med 3800 tonn
svovel og 70 tonn nitrogen tir
lig. Dette tilsvarer en reduk
sjon i det norske nedfallet pa
1.8 prosent svovel og 0,1 pro
sent nitrogen.

Det blir understreket at det
te er forsiktige anslag, det er
mulig at de reelle reduksjonene
blir 50 prosent større. i tillegg
vil selvfølgelig en overgang til
gass gi enorme miljøgevinster i
øst-Europa.

Omlag 4 prosent av det nors
ke svovelnedfallet kommer fra
norske kilder, mens 14 prosent
aV nedfallet stammer fra kilder
i Polen, DDR og Tsjekkoslova
kia. Tilsvarende tall for nitro
gen er 10 prosent og 11 prosent.

En rapport fra Statistisk sen
tralbyra viser at det er langt
mer effektivt for Norge ti bruke
miljøinvesteringer i øst-Euro
pa. Investeringer for ti reduse
re svovelnedfallet i Norge gir ti
ganger stØrre effekt hvis pen
gene blir brukt i Polen, i stedet
for i Norge.

Ny redaktør
Ragnhild Sved er ansatt som
ny redaktør for
Naturvernforbundets magasin.
Natur og Miljø. Sved har
arbeidet i Nationen de siste
fire arene. de siste to mccl
miljøjournalistikk som
spesiale.

Ragnhild Sved begynner i
stillingen 1. oktober.
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— Bytte av kvoter ingen løsning
— Det vil ta for lang tid å få i gang en salg- og hytteordning av utslippskvoter
mellom nasjonene i Europa, mener Tore Killingland, fagsjef i
Naturvernforbundet. Han er skeptisk til en overnasjonal regional ordning og
peker på EFs konsensusprinsipp i miljøvernsaker som den store bremseklossen.
—Det beste er en «fadderordning» mellom enkeitland i Norden og øst-Europa,
mener han.

Av LILLY NiESS
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I denne boken har vi samlet tusenvis av r8d for våre ulike

plager, din helse mm. som du ikke finner utgitt tidligere!1
Boken bygger på innsamlinger gjort i ca. 10 år hvor det er

samlet nye og gamle råd, naturmidler, tilskudd, tabeller,
helseregier, spesielle artikler om hvordan få bedre humør, bli
mer vital, bli kvitt sykdommer, naturterapier mm.

Inneholder sykdomsregister med bI.a.: Allergier, astma,
beroligende, betennelser, blodtrykket, blærekatarr, candida,
depresjon. eksem, gikt, graviditet, hjertet, hodepine, immun
forsvaret, slankende, slapphet, styrkende, savnioshet mm.!!

Kjøp den i din heisekostbutikk eller Skriv og bestlil den Ila (+ oppkrav):



Av LILLY NÆSS

— Dette er det eneste konkrete
prosjektet pa returpapir. Siden
vi legger si mye arbeid i det.
betyr det at vi har tro pa pro
sjektet. Men det er styret som
vurderer hva som er mest lønn
somt t satse pi. sier Olav Eg
gen. prosjektleder for Arbo
gen-prosjektet pa Follum Fa
brikker.

Prosjektet som vil være fer

— I utgangspunktet er styret for
en returpapirfabrikk. Alt tyder
pa at det blir en slik fabrikk.
Men styret vil først ha behand
let dette forprosjektet pa etter
sommeren. sier styreformann
Lage Westerbø i Norske Skog-
industrier \/S til Natur & Mil
jø Bulletin. Og Norske Skogin
dustrier har som kjent kjøpt
opp hade Follum Fabrikker og
eier ogsa 30 prosent av Jahr
gruppen — landets største papi
rinnsamlingsbedrift.

Ingen konflikt
Westerbø avviser imidlertid at
det er noen interessekonflikt
mellom Norske Skogindustri
ers ønske om a fa solgt tremas
sen sin og å bygge en slik re
turpapirfabrikk.

dig utredet til høsten, skisserer
to alternativer. Det første al
ternativet er en papirmaskin
som kan bearbeide 250 tonn
tremasse. Det andre alternati
vet er en returpapirmaskin som
kan bearbeide 115 tonn retur-
papir — det vil si en tredel re
turpapir. Prisen pi denne ma
skinen ligger pa omlag 300 mil
lioner kroner. Hele prosjektet

il totalt komme pi tre milliar
der kroner. Hvis Norske Skog-
industrier A/S — som eier Fol

— Det faktum at vi øker for
edlingskapasiteten blant annet
ved Nordenijeldske Trefored
lingsindustrier, Tofte Industri
er og har investert i ny maskin
ved Saugbruksforeningen. gjør
at en returpapirfabrikk ikke
blir noen konkurrent, sier
Wcsterbø og henviser til at de i
de tre nærmeste ar vil investere
for seks milliarder — Follum Fa
brikker unntatt. Han avviser
ogsa at de na pa grunn av lave
priser pa avispapir pa verdens
markedet sitter pI gjerdet og
venter.

— Vi Ønsker a satse pa retur-
papir. Vi holder nu pa a bygge
en fabrikk i Frankrike. Der
med far vi ny kompetanse som
vi kan dra nytte av her hjem
me. Returpapir er interessant.
sier Wcsterbø, men understre
ker at prosjektet selvsagt ma ha
et økonomisk og markedsmes

sig grunnlag for gjennomfø
res.

Styre markedet
WesterbØ forklarer ogsa at
oppkjøpet av Jahr-gruppen
skjedde nettopp med tanke pa
distribusjon av returpapir.
Andre — som Natur & Miljø
Bulletin har vært i kontakt med
— mener snarere at oppkjøpet
er et ønske om å kontrollere og
styre det norske markedet.

Westerbø avviser ogsa at
Norske Skogindustrier ønsker
å sitte pa gjerdet til myndighe
tene blir sa presset at de er vil
lige til å ga inn med garantier.

—Vi er ikke avhengige av
støtteordninger fra staten, og
vi venter heller ikke noe slikt.
sier Westerbø. Imidlertid er
det ansatte i Follum Fabrikker
som gjerne skulle ha sett en slik
garanti.

Dette er jerntahlett-teorien:
Ved å dumpe tusenvis av tonn
med jernmalm eller -hagl i ver

ishavene. vil algevekst og
plankton stimuleres. Disse vil
igjen ta opp i seg enorme
mengder med kulidioksid
(CO) som er den viktigste ar-
saken til drivhuseffekten. Slik
skal man altsi kunne stabilise
re det globale klimaet. Det
som arlig skal til er rundt
300.000 tonn jern. Prislappen
er omlag en milliard dollar.

I USA er nå interessen for
denne teorien voksende fordi
andre alternativer for å reduse
re drivhuseffekten ikke har
slått an. Det vil kort og godt
koste industri og næringsliv for
mye. Hovedeksponenten for
«jerntablettkuren» er John
Martin ved Moss Landing Ma
rine Lahs i California. som me
ner at verdenshavene innehol
der mye mindre jern enn det

fagsjef Tore Killingland i Na
turvernforhundet. Han mener
de nye tallene gir grunn til et
tertanke: —Vi har antatt at kon
trollen pi de norske feltene er
blant de beste i verden, men
forurensingssituasjonen pu cl
jefeltene i Nordsjøen er en
uoversiktlig materie. Hva vet
selskapene som de ikke rap
porterer om’?

Etterpåklok
— Det er lett ä være etterpu

som skal til tor at planktonal—
gene skal trives.

Slag i luften
— Dette er en pustand som ikke
er bevist. Det er slett ikke sik
kert at det er jern som mang
ler. I så fall er dette et slag i
luften. sier professor Eystein
Paasche ved Biologisk Institutt
ved Universitetet i Oslo. Sam
men med doctor philos. Svein
Kristiansen. ved samme insti
tutt, stiller han seg tvilende til
hele teorien.

— Marinhiologiske eksperter
i USA og i andre land har dis
kutert teorien og stiller seg
sterkt tvilende til den, sier Paa
sche. Også Statens Foruren
singstilsyn er skeptiske:

— Vitsen er å redusere kilde
ne til drivhuseffekten. Denne
teorien om a leke doktor pa
havet stiller vi oss tvilende til.
Vi er redde for storskala-eks
perimenter i verdenshavene.
sier overingeniør Per Erik Iver
sen SFTs vannseksjon. Han
mener at det vil være vanskelig

klok, men vi har ingen darlig
samvittighet for dette. Det har
ikke foregatt noen bevisst form
for underrapportering. sier Jon
IljeIm i Oljeindustriens Lands
forening (OLF).

Etter det N&M Bulletin er
farer. er det faglig uenighet om
hvilken heregningsmetode som
gir best resultat. Uenigheten
går blant annet på om man skal
beregne ut fra vekt eller vo
lum.

å forutse hvilke alger som kan
blomstre opp og om de eventu
elt kan være giftige. Bade Iver-
sen og professor Paasche er be
kymret for hvilke andre pro
blemer som kan oppstu i
kjølvannet — at for eksempel
krill kan endre oppførsel og bli
borte. Ekspertene stiller seg
ogsa tvilende til gjennomførin
gen.

Milliarder av dollar
— Det dreier seg her om store
skip fullastet med jernmalm.
Og skal det være noen vits ma
den dekke hele omradet — for
eksempel Søris-havet. Jern
malmen nsu finfordeles som et
fint pudder. Og om dette kan
gjøres fra båter er et spørsmul.
Et annet problem er at jern i
sjøvann ofte blir borte, slik at

det ma gjødsles hvert ar. Dess
uten vil dette koste milliarder
av dollar. sier Paasche. Slik
han ser det vil det ta mange år
før prosjektet eventuelt kan
gjennomføres.

Stor alge
blomstring
Det er kraftig algeblomstring
langs norskekysten i sommer.
Store mengder av kiselalger
har drept oppdrettsiaks, og
dinofiagellater forgifter
blåskjellene.

Av ANDERS GJESVIK

Firmaet OCEANOR ovcrva
ker algeforekomsten langs hele
norskekysten. Marinhiolog
Karl Tangen i OCEANOR sier
at det er flere arsaker til alge
oppblomstringen i sommer.

—I mange tilfeller har natur
lig oppstrømming ført nærings
rikt vann opp til overflaten, og
gitt næring til algene. Sur ned
bør gir ogsa næring til algene,
og spiller en større rolle enn vi
tidligere antok. I tillegg kom
mer avrenningen fra landbru
ket, sier Tangen til N&M Bul
letin.

Kvalt fisk
Tangen forteller at det er ven
tet en oppblomstring av kiselal
ger fra Nord-Møre til Troms.

— Kiselalgen tetter gjellene
og ødelegger slimhinnene, og
fører til at fisken dør. Opp
drettsfisken er mest utsatt fordi
den står innelukket på et lite
omrade, villfisken har mulighe
ten til å komme seg unna alge
konsentrasjonene. Tidligere i
sommer har det vært mye kl
selalger i Hordaland og Sør-
Trøndelag. og opp til 20 pro
sent av laksen har didd ved an
leggene, sier Tangen.

Det er også observert used
vanlig store mengder maneter i
ar. Det skyldes muligens at al
geblornstringen gir mye mc-
ring. I forrige uke ble 200 tonn
laks kvalt av maneter ved et
oppdrettsanlegg i Finnmark.

Den giftproduserende algen
Prymnesium parvum drepte
750 tonn oppdrettslaks i Ryfyl
ke i fjor sommer. Denne algen
hadde en kraftig oppblomst
ring ved kysten av DDR for en
maned siden, men gunstige
strømmer sørget for at norske
kysten ble skanet.

Takk for stotFen!
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Returmaskin på gang?
Follum Fabrikker AIS planlegger nå å bygge en ny papirfabrikk med en
returpapirmaskin som kan bearbeide 115.000 tonn returpapir årlig. Hele
prosjektet er beregnet til tre milliarder kroner. Avgjørelse blir tatt til høsten.
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me seg for en
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Viggo Mohr har hatt hovedan
svaret for å føre regjeringens
melding i pennen. Under regje
ringens pressekonferanse i for
rige uke. der hoedkonklusjo
nene i meldingen ble presen
tert. innkalte Mohr til sin egen
pressekonferanse dagen etter.
der han i egenskap av leder i
NTNFs bioteknologiutvalg kla
get over at meldingen ville
ødelegge for norsk genforsk
ning.

Klarert
Etter det N&M Bulletin kjen
ner til, var Mohrs pressekonfe

ranse pa forhand klarert med
statsministerens kontor.

— Det er apenbart at Hoyre
har hatt behov for å fram sine
synspunkter i saken og har
brukt Mohr til dette. sier
Baalsrud. —Det som virkelig er
betenkelig er at Mohr er den
eneste utenfor regjeringen som
kjenner hele meldingen og pre
missene for konklusjonene.
Selve meldingen er fremdeles
hemmeligstemplet.

Hvordan kan han sta fram pa
vegne av forskermiljøet i en
sak ingen kjenner tilstrekkelig
til, spør Baalsrud. som mener
at Mohrs utspill setter hele den
demokratiske prossesen rundt
meldingen i fare. —De andre
partene i saken mi vente pä

innholdet i meldingen i to
uker. Innen den tid er saken
død for media. Dette er en util
borlig knebling av en demokra
tisk diskusjon og behandling av
et sa viktig tema.

Propaganda
— I-Iôvre og Viggo Mohr har
brukt denne anledningen til i

drive propaganda for de punk
tene som man matte fire pa i
kompromissforhandlingene
med de andre regjeringspartie
ne, sier Baalsrud.

— Hva med de konklusjonene
som hittil er kjent fra meldin
gen?

— Naturvernforbundet er
spesielt skeptisk til opplegget
for forvaltning av utsettingen
av genmodifiserte organismer.
Det er apenbart at for eksem
pel Fiskeridepartementet, som
skal ta seg av den marine sek
toren, mangler fagfolk med
økologisk innsyn. Dette er ikke
noen sak for næringsdcparte

mentene. men ma styres av en
overordnet miljøforvaltning.

Vi synes ogsa at det er mildt
sagt underlig at forvaltningsan
svaret for forurensing fra biote
knologisk industri legges til so
sialdepartementet. Her bør
man følge dagens praksis — det
te er miljoverndepartementets
klare ansvarsomrade. Det er
apenbart at næringsinteressene
er redde for strenge krav I
SFT. sier Baalsrud. som synes
det er rart at regjeringen i til
pasningens tidsalder velger å
bryte med EF-kravene: — EF-
kommisjonen har gjort et helt
klart vedtak-mot pulverisering
av ansvaret for genforvaltnin
gen. Alle spørsmal som vedrø
rer genforvaltning skal ligge
under EF-kommisæren for mil
jø, sier Baalsrud. som ogsa sy
nes det er ille at regjeringen
ikke tar klart avstand fra pa
tent pa gener.

Karen Johanne ilaalsrud un
derstreker at dette er de offent
lige konklusjonene som Natur
vernforhundet kan mene noe
om. — Alt det andre er fortro
lig, så det er det bare Viggo
Mohr som kan mene noe om.

Regjeringens genmelding:
— Råkjør fra Viggo Mohr!
— Lederen i NTNFs bioteknologiutvalg kjører et helt
uakseptabelt løp. Viggo Mohrs dobbeitrolle setter
hele den demokratiske prosessen rundt regjeringens
bioteknologimelding i fare, sier nestleder Karen
Johanne Baalsrud i Naturvernforbundet.

Av GUNNAR BOLSTAD
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